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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در آس�تانه 
یک سالگی دولت سیزدهم به ایرنا گفت: توسعه 
فناوری فیبرنوری در کش�ور، پروژه ای است در 
ای�ن دولت با جدیت دنبال می ش�ود و تا پایان 
دولت بیس�ت میلی�ون از خانوارها و کس�ب و 
کارهای کش�ور تحت پوش�ش فیبرن�وری قرار 

خواهند گرفت.
به گزارش ایرنا، »عیس��ی زارع پور« وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در آس��تانه یک س��الگی استقرار 
دول��ت س��یزدهم در گفت وگو با خبرن��گار اقتصادی 
ایرنا توس��عه پروژه فیبرنوری منازل  و کس��ب وکارها، 
۲ برابر شدن تزانزیت ترافیک اینترنت از خاک ایران، 
تنوع بخش��یدن به مسیرها و منابع تامین اینترنت را 
بخشی از مهم ترین گام های دولت در حوزه ارتباطات 

دانست.
وی در تشریح گام هایی که دولت سیزدهم در حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات برداش��ته اس��ت، گفت: 
یک��ی از مهم تری��ن گام ها، تحقق و پیش��رفت پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب وکارها است. دولت سیزدهم 
کاری که از حدود ۱۰ س��ال قبل روی زمین مانده را 
آغاز کرد و پیش��رفت آن تا کنون قابل قبول اس��ت. 
البته معتقدیم این پروژه باید ش��تاب بیش��تری پیدا 
کند و در هفته های آتی نی��ز با افتتاح پروژه  دیگری 
سرعت بیش��تری به خود می گیرد. بارها تاکید کردم 
که نسخه شفابخش حل مشکلات اینترنت در کشور 
رس��اندن فیبرنوری به منازل و کس��ب و کارها است 
و  تا پایان دولت س��یزدهم طبق برنامه ریزی صورت 

گرفته، ۸۰ درصد خانوارهای کش��ور یعنی حدود ۲۰ 
میلیون خانوار و کسب و کار تحت پوشش فیبرنوری 

قرار بگیرند.
وزیر ارتباطات افزود: تزانزی��ت ترافیک اینترنت از 
خاک ایران گام مهم بعدی اس��ت. در ۱۰ ماه گذشته 
می��زان اینترنت��ی که از خ��اک ایران به کش��ورهای 
همس��ایه می رس��د ۲ برابر شده اس��ت. این کار توان 
فنی داخل کش��ور به رایزنی هایی از جنس مذاکره و 
تعامل با کش��ورهای دیگر نیاز داشت که به سرانجام 

رس��یده اس��ت. زارع پور با بیان اینک��ه طبق وعده ای 
ک��ه وی در مجل��س ش��ورای اس��لامی داده، وزارت 
ارتباطات بایدظرفی��ت ترانزیت دیتا از خاک ایران را 
به پنج ترابیت بر ثانیه برس��اند، گفت: اکنون ظرفیت 
ترانزیت دیتا از خاک کشور ۲.۵ ترابیت بر ثانیه است. 
با پیش��رفتی که در این یک سال اخیر صورت گرفته 
امیدواری��م هر چه زودتر به هدف نهایی که ترس��یم 
شده است، دست پیدا کنیم. با تحقق این هدف ایران 

به »هاب منطقه ای ترانزیت دیتا« تبدیل می شود.

وی تصری��ح کرد: با محقق ش��دن ای��ن هدف، نه 
تنها می توان به درآمدزایی رس��ید، بلکه برای تامین 
اینترنت نیز ضمانتی ایجاد می کند تا در این خصوص 
دچار مخاطره نش��ویم، از هر منظری نگاه کنیم این 
اقدام بزرگی است. گام بعدی که وزیر ارتباطات بر آن 
تاکید کرد تنوع بخش��یدن به مسیرها و منابع تامین 

اینترنت کشور است.
وی خاطرنشان کرد: اکنون از کشورها و مسیرهای 
فیزیکی مختلف، اینترنت مورد نیاز کش��ور را تامین 
می کنیم تا اگر در بخش��ی دچار قطعی شدیم، مردم 

در استفاده از اینترنت دچار سختی نشوند.
وزی��ر ارتباطات گفت: اکنون نزدیک یک ترابیت بر 
ثانیه از ظرفیت اینترنت در جنوب قطع شده است و 
وجود مس��یرهای جایگزین باعث شده اختلال جدی 
ایجاد ب��ه وجود نیاید. در حالی ک��ه در اوایل دولت، 
۴۳۰ گیگ از ترافیک قطع شد و دچار اختلال شدیم 
اما اکنون ۲ برابر قطعی داریم و مردم آن را احس��اس 
نمی کنند. باید بر این مسئله تاکید کنم، اختلال هایی 
که در هفته های گذش��ته ش��اهد آن بودیم به دلایل 
آتش سوزی کابل های فرس��وده و حوضچه مخابراتی 
ب��ود و در ش��بکه ارتباطی کش��ور اخت��لال عمومی 

نداشته ایم.  
وی اف��زود: ب��ه وج��ود نیامدن اخت��لال جدی در 
دسترس��ی ب��ه اینترنت به دلی��ل پیش بینی ظرفیت 
پش��تیبان به میزان مناسب اس��ت تا اگر هر کدام از 
مس��یرها دچار مش��کل شد، در زیرس��اخت اینترنت 

کشور خدشه ای ایجاد نشود.

معاون وزارت راه و شهرس�ازی اعلام کرد: در ساخت ۴ میلیون 
مس�کن در قال�ب نهضت مل�ی پیش بینی می ش�ود ۸.۵ میلیون 

فرصت شغلی ایجاد و یا پایدار شود.
ب��ه گزارش ایرن��ا، مهدی مس��کنی در آیین افتتاح نمایش��گاه صنعت 
ساختمان اظهار داشت: ۸۴۰ هزار واحد مسکونی هم به وسیله تعاونی های 
مسکن احداث شده است و الگوی تعاون اینگونه است که مردم به صورت 

مشترک و جمعی به منزل می رسند.
وی افزود: اتاق تعاون ایران امسال جز هیأت مدیره مجمع جهانی تعاون 
قرار گرفته اس��ت و ما می توانیم تجربه کشور را در ساخت مسکن مهر با 

کشورهای دیگر به اشتراک بگذاریم.
معاون وزیر راه و شهرسازی نیز در این مراسم اظهار داشت:  برای تحقق 
نهضت ملی مس��کن و ساخت ۴ میلیون مسکن در ۴ سال نیاز به تأمین 
مالی ۴ هزار هزار میلیارد تومان است که البته این به غیر از هزینه تأمین 

زمین و خدمات و مصالح آن است.
وی گف��ت:  از این رق��م ۲ هزار و ۸۰۰ هزار میلیارد تومان گردش مالی 

برای تأمین مصالح ساختمانی مورد نیاز است.
وی ادامه داد: برای س��اخت هر واحد مسکونی ۱۱۰ متری حدود ۲.۲ 
نفر اش��تغال ایجاد می ش��ود که در س��اخت ۴ میلیون مسکن پیش بینی 

می شود ۸.۵ میلیون فرصت شغلی ایجاد و یا پایدار شود. بنابراین نهضت 
ملی مس��کن تنها ساخت مسکن نیس��ت و آثار اقتصادی از جمله ایجاد 
اشتغال هم دارد. به گفته محمودزاده، در نهضت ملی مسکن ۳.۵ میلیون 
نف��ر متقاضی هس��تند تا کن��ون ۲۵ تفاهم نامه مختلف با دس��تگاه های 

مختلف ایجاد شده است.
اقبال ش��اکری نماینده مجلس نیز در این مراس��م عنوان کرد: یکی از 
مهمترین مسائل نهضت ملی مسکن روش تأمین مالی آن است بگونه ای 
که تونل زیردریایی بین فرانسه و آلمان مهمترین ویژگی که داشت تأمین 

مالی از طریق انتشار اوراق بود، در بخش مسکن هم مهمترین روش تأمین 
مالی و بیمه و تضمین کیفیت ساخت و ساز است.

وی اف��زود:  یک��ی از مهمترین موانع برای س��اخت ۴ میلیون مس��کن 
ش��بکه بانکی است که این ۴ میلیون مسکن فقط مربوط به وزارت راه و 
شهرسازی نیست و کل دولت باید کمک کند تا مشکلات سر راه احداث 

۴ میلیون مسکن حل شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: آورده مردم در نهضت ملی مسکن 
بای��د به تدریج و حداکثر ۲۰۰ میلیون تومان باش��د و اقس��اط وام طرح 
ملی مس��کن هم نباید بیش از ۲، ۳ میلیون تومان باش��د. بانک ها باید به 
تعهدات خود در اینکه ۲۰ درصد تسهیلات را به مسکن اختصاص دهند 

عمل کنند.
این نماینده مجلس گفت:  هم دولت، مجلس و شورای شهر باید کمک 
کنند و مس��ؤولیت نهضت ملی مس��کن فقط بر عهده دو وزارتخانه راه و 
شهرسازی و تعاون نیست و این وظیفه همه است که در این طرح بزرگ 

مشارکت کنند.
وی افزود: جهش تولید مسکن از ۶۰۰ هزار واحد مسکونی به ۴ میلیون 
یک رکورد بی نظیر به ش��مار می رود و مهمترین مش��کل آن تأمین مالی 

است که باید حل شود.

معاون تعاون وزارت راه و شهرسازی:

نهضت ملی مسکن بیش از ۸ میلیون فرصت شغلی ایجاد می کند

طبق اعلام مدیرعامل س��ازمان اموال تملیکی، طی بازدید اخیر رئیس 
قوه قضائیه از بندر بوش��هر، دس��تور تعیین  تکلیف فوری خودروهای دپو 
ش��ده صادر شده اس��ت و احتمالا به زودی وضعیت آنها مشخص خواهد 
ش��د؛ این خودروها بنا به ش��رایطی که دارند ممکن است به ضبط دولت 

درآمده و یا ترخیص و به صاحبان کالا تحویل داده شود.
عبدالمجید اجتهادی -مدیرعامل سازمان اموال تملیکی- در گفت وگو 
با ایس��نا، در رابطه با اینکه در جریان س��فر اخیر رئی��س قوه قضائیه به 
بوش��هر، درباره خودروهای وارداتی که از سال ها پیش در گمرک مانده و 
تعیین تکلیف نش��ده چه مسایلی مطرح و مورد توجه قرار گرفت، توضیح 
داد. وی گف��ت: یکی از مس��ایلی که مورد انتقاد رئی��س قوه قضائیه قرار 
گرف��ت این بود که حدود پنج س��ال از توقی��ف و نگهداری این خودروها 
گذشته ولی همچنان در شرایط آب و هوایی نامناسبی قرار دارد و بخشی 
از ارزش خود را از دس��ت داده و تعیین تکلیف نش��ده اس��ت، از این رو 

دستور بررسی فوری وضعیت خودروها صادر شد.
این مقام مسئول در سازمان اموال تملیکی در مورد وضعیت خودروهای 
دپو شده نیز گفت: بخشی از این خودروها دارای پرونده قضایی است که 
امیدواریم که به زودی به س��رانجام برس��د و با صدور رای، تعیین تکلیف 

ش��ود. ممکن است با رای صادره، خودرو به ضبط دولت درآید و یا اینکه 
رای برائت صادر و به صاحب خودرو استرادد شود.

مع��اون وزی��ر اقتصاد این را هم گفت که بخش��ی از این خودروها فاقد 
ثبت س��فارش هستند که امکان ترخیص نداشته اند، با این حال با دستور 

اخیر رئیس قوه قضائیه، احتمالا به زودی نیز تعیین تکلیف شوند.
به گزارش ایس��نا، این اولین بار نیس��ت که مقام مس��ئولی از وضعیت 
خودروهای دپو ش��ده بازدید و دس��تور تعیین تکلیف آنها را صادر کرده 

اس��ت ولی برای این حدود ۲۲۴۹ دستگاه باقی مانده در نهایت به نتیجه 
مشخصی نرسیده و همچنان در گمرک خاک می خورند.

از سالها پیش و قبل از ممنوعیت واردات خودرو در سال ۱۳۹۷، بیش 
از ۱۲ ه��زار خودرو وارد و در گمرک دپو ش��ده که ب��ا اعمال ممنوعیت 
فرص��ت ترخیص پیدا نکرد و در نهای��ت با چند مصوبه و تمدید زمان، از 
دی ماه ۱۳۹۷ تا ش��هریور ۱۳۹۹ تعداد زیادی از آن ترخیص ش��د ولی 
حدود ۲۲۴۹ دستگاه به دلایل مختلف، ترخیص نشده و مدت هاست در 

گمرک مانده است.
بخش��ی از خودروها دارای پرونده قضایی اس��ت که طبق مصوبه قبلی 
هی��ات دولت ب��رای تعیین تکلیف این خودروها، ب��رای آنهایی که دارای 
پرونده قضایی هستند، قید زمانی مطرح نیست و هر زمان که رای مرجع 

قضایی صادر شود امکان برگشت به صاحب کالا را خواهند داشت.
حدود ۱۰۰۰ دس��تگاه فاقد ثبت س��فارش هستند که حتی اگر مهلتی 
برای تعیین تکلیف آنها مش��خص شود ولی سامانه ثبت سفارش را وزارت 

صمت باز نکند ، امکان ترخیص ندارند.
همچنین بخشی از این خودروها، آمریکایی و یا ساخت آمریکا است که 

امکان ورود به کشور را نداشته و باید مرجوع یا امحاء شود.

ضبط دولت یا ترخیص خودروهای دپو شده
 لوکس ها از ارزش افتادند!

دولت به دنبال ایجاد ۲۰ میلیون پوشش فیبرنوری برای منازل و کسب وکارها است
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

معاون وزیر صمت تاکید کرد:

لزوم ارتقای فناورانه بنگاه های کوچک و  نوسازی و بازسازی آنها
عضو اتاق بازرگانی:

حذف ارز ترجیحی به کاهش کسری بودجه و تورم می انجامد
معاون وزی�ر صنعت، معدن و تجارت با اش�اره به رقابت 
ش�دید ش�رکت ها و بنگاه ها در جهان امروز، تصریح کرد: 
ارتقای فناورانه بنگاه های کوچک و متوس�ط و  نوس�ازی و 

بازسازی آنها حائز اهمیت است.
»علی رسولیان« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با اشاره 
به فرا رسیدن ۲۱ مرداد ماه روز حمایت از صنایع کوچک، افزود: 
امروز کشورهای مختلف جهان توجه ویژه ای به صنایع کوچک در 

مسیر توسعه یافتگی خود دارند.
مدیرعامل س��ازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
بیان داش��ت: این دس��ته از صنایع با توجه به قابلیت  اش��تغال زایی خوب با س��رمایه گذاری اندک، مورد توجه 

سیاستگزاران کشورمان نیز قرار داشته و دارد.
وی گفت: در عین حال، این صنایع با اندک نوسانات و تکانه های اقتصادی ممکن است دچار چالش و مشکل 

شده یا به تعطیلی کشیده شوند و بر این اساس نیازمند مراقبت بیشتری نیز هستند.
رس��ولیان با اش��اره به ثبات اقتصادی به عنوان یکی از اصلی ترین سیاس��ت های دولت، تاکید کرد: در این 
راستا، صنایع کوچک نیازمند آن هستند تا در مباحث تامین مالی، مالیات ها و حتی مسائل اجتماعی به طور 

ویژه  دیده شوند.
وی ادامه داد: از آنجایی که بنگاه ها و صنایع کوچک از قدرت و توانایی مالی کمتری برخوردارند، باید بانک ها 

حداکثر توجه را به آنها داشته باشند و این مهم در دستورالعمل های بانک مرکزی نیز دیده شده است.
معاون وزیر صمت، همچنین با اشاره به رقابت شدید شرکت ها و بنگاه ها در جهان امروز، تصریح کرد: در این 

راستا ارتقای فناورانه بنگاه های کوچک و متوسط و  نوسازی و بازسازی آنها حائز اهمیت است.
وی خاطرنشان کرد: مدل حرکتی کشورهایی همچون کره جنوبی، ترکیه و همچنین سازمان توسعه صنعتی 
ملل متحد )یونیدو( در حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط و توسعه آنها، الگوی خوبی برای همه کشورها 
و کشورمان است که با تقویت آنها، استفاده از روش های جدید تولید و ارتقای فناوری هایشان، گام های خوبی 

در راستای توسعه صنعتی برداشتند.
مدیرعامل س��ازمان صنایع کوچک و ش��هرک های صنعتی ایران در خاتمه تاکی��د کرد: تحقق این مهم در 
کشورمان نیازمند همراهی جدی همه دستگاه ها است تا حداقل با ارتقای سطح فناوری ها، نوسازی و بازسازی 

ماشین آلات شاهد رونق بیش از پیش فعالیت بنگاه های کوچک و متوسط باشیم.

یک عضو اتاق بازرگانی با بیان اینکه حذف ارز ترجیحی 
در درازمدت به کاهش کسری بودجه  دولت می انجامد و از 
ش�دت تورم می کاهد، گفت: دولت مجبور بود برای تأمین 
ارز ترجیحی ب�ه روش های مختلف از جمل�ه خلق پول و 
اس�تقراض از بانک مرکزی روی بی�اورد که در نهایت این 

مسائل تورم بیشتر را به دنبال داشت.
به گزارش ایرنا، ارز ۴۲۰۰ تومانی با تمام مشکلاتی که داشت 
به مدت ۴ سال ادامه پیدا کرد و نهایتاً توسط دولت سیزدهم در 
اردیبهشت ماه سال جاری حذف شد. حذف این سیاست مشکل 

آفرین جس��ارتی را می طلبید که دولت فعلی آن را به نمایش گذاش��ت. به زعم کارشناسان، هر روز تأخیر در 
برچیدن ارز ترجیحی به معنای ضرردهی بیش��تر اقتصاد کش��ورمان بود و به ه��در رفت بیش از پیش منابع 

ارزی می انجامید.
مش��کلاتی که این سیاست برای اقتصاد کشورمان به وجود آورد بر کسی پوشیده نیست. کارشناسان پیش 
بین��ی می کردند حذف آن ش��وک قیمت��ی ای را در بازار به وجود می آورد. اما تأکید ب��ر این بود که این تأثیر 
کوتاه مدت خواهد بود. در این ارتباط با »افشین کلاهی«، عضو اتاق بازرگانی تهران در گفت و گو با خبرنگار 
اقتص��ادی ایرنا درباره اینکه آیا کاهش تورم تیر ماه نس��بت به خ��رداد می تواند تأییدی بر مقطعی بودن تورم 
ناشی از حذف ارز ترجیحی باشد یا خیر؟ گفت: ارز ۴۲۰۰ تومانی حتماً باید حذف می شد تا اثرات مخرب آن 

در اقتصاد کشور برچیده شود.
وی، تصریح کرد: حذف ارز ترجیحی بار روانی برای جامعه داشت و این موضوع از قبل هم قابل پیش بینی 
بود. بعد از آزادس��ازی قیمت ها یک ش��وک قیمتی به بازار وارد ش��د و قیمت ها برای فروش��ندگان نیز خیلی 
مش��خص نبود و تولیدکنندگان نمی دانس��تند کالاهای آن ها با چه رقمی محاس��به می شود و این موضوع به 

گرانی نسبی منجر شد.
این فعال اقتصادی ادامه داد: حذف ارز ترجیحی باعث شد که از ریخت و پاش ها جلوگیری شود و عدم الزام 
دولت به اعطای ارز ترجیحی تا حدی به رفع کسری بودجه  دولت کمک می کند و این به معنای کاهش تورم 
اس��ت. موقتی بودن اثر قیمتی حذف ارز ترجیحی به علاوه ی ندادن ارز ترجیحی باعث ش��ده است که در تیر 
ماه ش��اهد کاهش رشد تورم باشیم. این کاملًا طبیعی است که وقتی اختلاف قیمت پیش می آید و قیمت ها 

افزایش می یابند در نهایت در نقطه ای قیمت ها ثابت شوند.

قائم مقام وزیر صمت اعلام کرد:

 اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها؛ راهکاری 
برای سالم سازی شبکه توزیع

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگانی با اش�اره به دستاوردهای 
ط�رح مردمی س�ازی و باز توزی�ع عادلانه یارانه ه�ا، گفت: اجرای ای�ن طرح باعث 
شناس�ایی دهک هایی با درآمد پایین تر ش�ده و همچنین ش�بکه توزیع سالم تر و 

بدون رانت کار خواهد کرد.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا از وزارت صمت، محمدص��ادق مفتح با اش��اره به دس��تاوردهای طرح 
مردمی س��ازی و بازتوزیع عادلانه یارانه ها، اظهار داش��ت: این طرح از ایجاد مفاس��د و رانت 
در تامین ارز سوبس��ید داری که در اختیار نظام ه��ای مختلف وارداتی و تولید قرار می گیرد، 
جلوگیری می کند. وی با اش��اره به حلقه های متعددی ایجاد شده از واردات مواد اولیه تولید 
تا تحویل محصول به دست مصرف کننده، افزود: به عنوان مثال نهاده های دامی که در اختیار 
مرغ��داران قرار می گیرد ۵ یا ۶ حلقه را طی می کند، لذا اختصاص ارز یارانه ای به واردکننده 
مواد اولیه به عنوان اولین حلقه، زمینه ایجاد فس��اد سیس��تماتیک و س��ازمان یافته را فراهم 
می کند. قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی با ابراز تاس��ف از اینکه طی سال های گذشته 
شاهد رانت های بزرگی در این زمینه بوده ایم، تصریح کرد: به میزانی که کشور متحمل هزینه 
برای تامین ارزهای ارزان می شد، مصرف کننده های نهایی که گروه هدف دولت بودند، منتفع 
نمی ش��دند. مفتح با تاکید بر اینکه در همه جای دنیا به حلقه نهایی که تولیدکننده اس��ت 
یارانه داده می شود، افزود: اجرای این طرح باعث شناسایی دهک هایی با درآمد پایین تر شده 

و همچنین شبکه توزیع سالم تر و بدون رانت کار خواهد کرد.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران هشدار داد:

افت کیفیت لوازم خانگی، نتیجه قیمت گذاری دستوری
دبی�رکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران، قیمت گذاری دس�توری را آفتی برای 

صنعت لوازم خانگی برشمرد که منجر به کاهش کیفیت تولیدات خواهد شد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، "عباس هاش��می"  در نشست خبری افزود: قیمتگذاری 
دس��توری فعالیت های تولیدی را دچار اختلال کرده اس��ت و ما بارها این موضوع را به ستاد 
تنظیم بازار، س��ازمان حمایت و وزارت صمت منعکس کرده ایم. وی گفت: با توجه به افزایش 
ش��دید قیت نهاده های تولید و نرخ خدمات پیمانکاری، افزایش قیمت محصولات باید اتفاق 
می افتاد اما دولت به دلیل مشکلات معیشتی مردم به دنبال قیمت گذاری دستوری است، اما 
همین مساله منجر به کاهش سرعت تولید خواهد شد. وی ادامه  داد: در ادامه شاهد کمبود 
کالا در بازار خواهیم بود، افزایش قیمت اتفاق افتاده و قاچاق توس��عه خواهد یافت. هاش��می 
اظهار داش��ت: با توجه به تکلیف افزایش قیمت کالا، س��بب می شود برخی واحدها به سمت 
کاهش کیفیت تولیدات و اس��تفاده از قطعات کم کیفیت بروند که این مس��اله به ضرر تولید، 

مصرف کننده و صادرات است.

فروشنده ها می فروشند اما خریداران صبر می کنند!
یک تحلیلگر بازار سرمایه به بررسی وضعیت این بازار پرداخت و گفت: افرادی که 
به بورس نگاه بلند مدت دارند، برای خرید س�هم عجله ای ندارند زیرا همیشه سهم 

خریدن از فروشنده هایی که افق های کوتاه مدتی دارند پرهزینه است.
حمید کوش��کی در گفت وگو با ایس��نا، با تاکید بر اینکه بازار سرمایه از نبود نقدینگی رنج 
می برد، اظهار کرد: مهم ترین دلیل در روند نزولی بازار که کم تر به آن توجه می ش��ود، بحث 

نقدینگی در بازار است. کاهش حجم معاملات در نمادهای مختلف قابل مشاهده است.
وی ب��ا بی��ان اینکه افرادی که به بازار نگاه بلندمدت دارند خریدار و افرادی که به بازار نگاه 
میان مدت دارند، فروش��نده هس��تند، گفت: اخبار لحظه ای روی رفتار معاملاتی افرادی که 
نگاه میان مدت دارند بس��یار تاثیرگذار اس��ت. از آنجایی که فردی که نگاه بلند مدت دارد به 
دنبال این نیس��ت که از نوسانات کوتاه مدت بازار استفاده کند، سفارش های خرید خود را با 
آرامش بیشتری در روزها و قیمت های مختلف ثبت می کند و نیازی هم ندارد که رنج مثبت 
بکش��د و بازار را مثبت کند. این تحلیلگر بازار س��رمایه با تاکید بر اینکه بخش زیادی از بازار 
سرمایه به بازارهای جهانی وابسته است، عنوان کرد: بازار جهانی در محصولات پتروشیمی به 
طور متوس��ط حدود ۳۰ تا ۵۰ درصد ریزش کرده است. صنعت پالایشگاهی و فلزات اساسی 
نیز نس��بت به بهار کاهش��ی بوده اند. این درحالی است که بیش از ۵۰ درصد بازار تحت تاثیر 
همین چند صنعت بزرگ قرار دارد. کوش��کی ادامه داد: در بازار سرمایه موضوع روان شناسی 
نیز مطرح است. اگر نمادهای بزرگ از نظر بازار توانایی رشد نداشته باشند، روی شرکت های 
کوچ��ک نیز تاثیر می گذارد. ب��رای مثال در بازار مثبت، ناگهان ی��ک نماد بزرگ تحت تاثیر 
خبری که فقط مختص به خودش اس��ت، از حالت مثبت به حالت منفی تبدیل  می شود، اما 
از آنجای��ی که روی بازار تاثیر روانی می گذارد و از طرف دیگر نقدینگی هم وجود ندارد، بازار 
 P/E به س��رعت از فاز مثبت به فاز منفی تغییر جهت می دهد. وی ادامه داد: درحال حاضر
بازار دو یا س��ه نیست که غیرعادی باش��د، بلکه حدود ۶ و ۷ و کاملا نرمال است. وقتی بازار 
روی P/E ۶ یا هفت معامله می شود، توانایی رشد ندارد. حتی ممکن است یک تا دو سال در 
این محدوده باقی بماند تا اینکه یک خبر خیلی بزرگ مانند جهش ارزی رخ دهد که بازار را 

جذاب کند. این نکته ای است که مورد توجه قرار نمی گیرد.
 این تحلیلگر بازار س��رمایه با تاکید بر اینکه بازار برای صعود به اخبار بنیادی بس��یار قوی 
نیاز دارد، عنوان کرد: بازار نگران ادامه رشد سودآوری است به همین دلیل باید بررسی شود 
ش��رکت های بزرگ تحت چه ش��رایطی سود ساخته اند. گاهی به رشد دلار اشاره می شود، اما 
باید این را در نظر گرفت که رش��د دلار در نهایت منجر به چند درصد جهش در س��ودآوری 
ش��رکت ها می شود؟ نکته بعدی این اس��ت که بازار هنوز اطمینان ندارد و بعد از حذف دلار 
۴۲۰۰ دنبال صورت های مالی ۶ ماهه اس��ت که بررس��ی کند آیا سودآوری شرکت ها بعد از 

آزادسازی ارز کاهش پیدا می کند یا خیر.

زمانی در صنعت کفش و نساجی مطرح بودیم، ولی حالا؟
یک کارش�ناس حوزه کار می گوی�د: باید به تولید و اش�تغال مولد در بخش های 
صنعت، کشاورزی و گردشگری روی بیاوریم و کارخانه های صنعتی خود را به معنای 
واقعی احیا کنیم. احیای کارخانه فقط باز کردن درهای آن نیست، بلکه باید تحول 

جدی رخ دهد و تجهیزات و تکنولوژی قدیمی آن به روز شود.
ولی الله صالحی � در گفت وگو با ایسنا، از بخش گردشگری و کشاورزی به عنوان بخش های 
دارای اشتغال و ارزش افزوده بالا یاد کرد و گفت: ما باید به تولید و اشتغال مولد روی بیاوریم 

و خوشبختانه بستر آن را در بخشهای کشاورزی، گردشگری، صنعت و خدمات داریم.
وی ادامه داد: در حال حاضر بس��یاری از کش��ورها منبع درآمدشان از راه گردشگری است 
و زیرس��اخت های توسعه گردشگری را فراهم کرده اند، ولی متاسفانه ما در این بخش ضعیف 
عمل کرده ایم در حالی که اقلیم چهارفصل و متنوعی داریم که می تواند ظرفیتهای اش��تغال 

بسیاری را فعال کند.
این کارش��ناس حوزه کار با تاکید بر لزوم حرکت به س��مت کش��اورزی مدرن، اظهار کرد: 
زمانی که جنگ اوکراین و روس��یه رخ داد کس��ی نمی دانس��ت که اوکراین بخش اعظمی از 
محصولات کشاورزی و غلات استراتژیک جهان را تامین می کند ما هنوز در بخش کشاورزی 
مثل دیگر کشورها ورود نکرده ایم و از ظرفیت های آن بهره نبرده ایم اگر به سمت کشاورزی 
مدرن پیش می رفتیم و تجهیزات و سیستم های جدید را به کار می گرفتیم قطعا امروز بخش 
کش��اورزی ما به پیشرفت چش��مگیری می رس��ید. صالحی تصریح کرد: خوشبختانه فضا و 
بس��تر توس��عه کشاورزی در کشور مهیا است و باید از این ظرفیت برای اشتغال و تولید مولد 

استفاده کنیم.
این کارشناس حوزه کار بخش صنعت را از دیگر بخش های دارای اشتغالزایی بالا دانست و 
گفت: زمانی در صنعت نساجی و کفش مطرح بودیم، ولی امروز کارخانه های نساجی، کفش 
ملی و ارج کجا هستند؟ ما در بخش لوازم خانگی هم می توانیم صادرکننده باشیم و بازارهای 

خارجی را در اختیار بگیریم به شرط آنکه زیرساخت ها را فراهم کنیم.
وی خاطرنشان کرد: کارخانه ای که کلی بدهی دارد و تکنولوژی آن عقب مانده است و ناچار 
اس��ت محصولاتش را به داخل ترزیق کند در حالی که مشتری چندانی ندارد نمی تواند دوام 
بیاورد، احیای کارخانه فقط باز کردن درهای آن نیست بلکه باید تحول جدی رخ دهد و ابزار 

و تجهیزات و تکنولوژی به روز وارد آن شود.
صالحی افزود: متاس��فانه به دلیل تحریم های بیرونی و کرونا که اخیرا با آن مواجه ش��دیم 
بس��یاری از بخش��ها از جمله صنعت دچار آسیب شد ولی اگر بس��ترها فراهم شود و در این 

شرایط دولت خودش ورود و سرمایه گذاری کند، بهتر است.
این کارشناس گفت: در حال حاضر بخش تعاونی به آن معنا در کشور شکل نگرفته و بخش 
خصوصی واقعی و متشکلی هم نداریم چون بیشتر کارها دولتی است. اما اگر بخش خصوصی 
واقعی ش��کل بگیرد و س��رمایه بیاورد و تعاونی ها تقویت شوند، به تدریج می توان کارها را به 

بخش خصوصی و تعاونی سپرد و مردم را برای سرمایه گذاری تشویق کرد.


